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در صحن پر تذکر شورای شهر در غیاب مهدی چمران چه گذشت

شورا تذکر داد؛ مترو ارزان شد

لایحه برنامه هفتم توسعه به مقوله مهاجرت چگونه نگاه می کند؟

شرق: دو جلسه است که مهدی چمران به صحن شورای شهر 
تهران نمی آید. پرویز ســروری، نایب رئیس شورای شهر تهران، 
می گویــد:  آقــای چمران به نوعــی ویروس که در هــر دوره ای 
اوج می گیرد، مبتلا شــدند و البته ایشــان می توانســتند حضور 
پیدا کنند؛ اما پزشــکان برای ایشان اســتراحت تجویز کرده اند. 
قــرار بود او شــهردار تهران را در ســفر به بروکســل همراهی 
کنــد؛ اما بیماری به گونه ای بود که یکی دیگر از اعضای شــورا 
برای شــرکت در مجمع عمومی متروپلیس با تیم شــهرداری

 همسفر شد.
در غیاب رئیس شورای شهر تهران ناصر امانی، عضو شورای 
شــهر تهران، درباره ســرانجام تفاهم نامه ای ۴۰ هزار میلیاردی 
در شــهرداری تذکر داد. او گفت: سال گذشــته آقای شهردار و 
مســئولان شــهرداری اعلام کردند که یک تفاهم نامه ۴۰ هزار 
میلیارد تومانــی را بــا یکی از مجموعه ها امضــا کردند و چون 
تفاهم نامــه بود، پیگیری نکردیم و گفتیــم تفاهم نامه یک چیز 
کلی است و تعهدی برای شهرداری ایجاد نمی کند؛ اما به تازگی 
مطلع شــدیم این تفاهم نامه در حال تبدیل شدن به قراردادهای 
مختلفــی اســت و بــرای شــهرداری در آینــده تعهــد مالی

ایجاد می شود.
او تأکیــد کرد: از شــهرداری تهــران درخواســت داریم این 
تفاهم نامه را به شــورا ارســال کنــد تا اولا متوجه شــویم این 
تفاهم نامــه ۴۰ هــزار میلیارد تومانی با کجــا، در چه ابعادی و 
برای چه کاری بســته شده و دوم اگر به قرارداد تبدیل می شود، 
بر اســاس ماده ۳۰ ما حتما باید مطلع باشــیم و اگر از ســقف 

اختیارات شهردار بالاتر باشد، باید به تصویب شورا برسد.
اولین بار آبان سال گذشــته بود که علیرضا زاکانی، شهردار 
تهران، در همایش فصلی مدیــران اعلام کرد: تفاهم بزرگ ۴۲ 
هزار میلیاردی در شــهرداری منعقد شده اســت. در این زمینه 

جزئیات بیشتری منتشر نشد.
احمد صادقی، رئیس کمیته شــفافیت و شــهر هوشــمند 
شورای شــهر تهران، هم در گفت وگویی درباره این تفاهم نامه 
گفت: در تبصــره ۲۹ بودجه ۱۴۰۱ مجوزی به شــهرداری داده 
شده که در صورت تحقق منابع مازاد بر بودجه مصوب در سال 
جاری، نســبت به تأمیــن مالی پروژه ها بــه ترتیب اولویت های 
تعیین شــده علاوه بر ســقف اعتبار مصوب اقدام و مراتب را در 
تفریغ بودجه سال ۱۴۰۱ منظور کند. یکی از مجموعه ها، بدهی 
هشت هزار میلیارد تومانی به شهرداری داشته است که به عنوان 
پیش پرداخت این تفاهم نامه ۴۲ هزار میلیاردی مشخص شده و 
قرار بر این شــده که بر اساس اولویت های تعیین شده در تبصره 
۲۹ این پروژه ها تکمیل شــود. تکمیــل و تجهیز خطوط ۲ تا ۷ 
مترو، اورهال واگن و تجهیزات شرکت بهره برداری مترو، تکمیل 
خطــوط ۲ و ۳، خرید ناوگان مترو، بزرگراه امام علی (ع)، ادامه 
احداث بزرگراه شــهید شوشــتری، ادامه احداث بزرگراه شهید 
بروجردی، تقاطع های غیرهمســطح، پروژه های شرکت خاکریز 
آب، اجرای پروژه های مقاوم سازی پل های سواره رو شهر تهران، 
تهیه، تولید و اجرای آسفالت معابر شهر تهران و... برخی از این 

پروژه های در اولویت هستند.
صادقی با تأییــد اینکه این تفاهم نامه با قرارگاه ســازندگی 
خاتم الانبیــا بــه امضــا خواهد رســید، گفت: ایــن تفاهم نامه 
براســاس تبصره ۲۹ مصوبه بودجه ســال ۱۴۰۱ است و از نظر 

قانونی شهرداری منعی در این زمینه ندارد.

 مشکلی که با یک تذکر حل شد!
بخــش دیگــر تذکر امانــی مربوط بــه نرخ بلیــت متروی 
تهران بود. او گفت: دو، ســه هفته پیش مصوب کردیم قیمت 
بلیت هــای متــرو کاهش پیدا کنــد و پیگیری کردیم و جلســه 
فوق العــاده هیئــت تطبیق را گذاشــتیم و فــورا تلفنی هم به 
مدیرکل شورا و هم به مدیرعامل مترو اعلام کردم و آنها گفتند 
به ما ابلاغ نشده؛ دو هفته از تاریخ تصویب گذشته و فرمانداری 
هم که در جلســه بودند، خیلی تشکر و استقبال کردند و گفتند 
بــه اســتانداری می گوییم کــه از طریق وزارت کشــور به بقیه 
کلان شــهرها هم اعــلام کنند که از تهران الگــو بگیرند؛ ولی تا 
دیــروز این مصوبه عملیاتی نشــده و وقتی پیگیــری می کنیم، 
می گویند مشــکل فنی دارد؛ قرار بوده سازمان فاوا این تغییرات 
را اعمال کند و کار شــیرینی که با آن تدبیر و ســرعت در شــورا 

انجام شد، تا امروز اجرائی نشده است.
مدت کمی از تذکر این عضو شــورای شــهر تهران نگذشته 
بود که مدیرعامل شــرکت بهره برداری مترو اعلام کرد نرخ های 

جدید مترو از روز چهارشنبه ۲۴ خرداد ماه اجرائی می شود.
براساس این از امروز، قیمت بلیت تک سفره مترو در خطوط 
درون شــهری به ۳۲هزارو ۶۷۴ ریال و در خط پنج به ۳۷هزارو 
۴۰۰ ریال کاهش خواهد یافت. در مصوبه قبلی متوسط افزایش 
بهــای بلیت مترو ۲۵ درصــد بود؛ اما با توجه بــه اعمال نرخ 
جدید، میزان افزایش قیمت بلیت مترو نســبت به سال گذشته 

به ۱۵ درصد رســید. همچنین در جلســه روز گذشــته شورای 
شــهر تهران، مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون سلامت، به دو 
بازدیــد از مجموعه متروی تهران با حضور مدیرعامل شــرکت 
فاوا و بررسی مشــکلات شهروندان درباره صدور کارت منزلت، 
اشــاره کرد و گفت: شاهد تجمع تعدادی از شهروندان به دلیل 
مشــکلات متعدد درباره کارت های منزلت بودیم. قســمتی از 
اقدامات برای کاهش مشــکلات شــهروندان در زمینه کارت ها 
انجام شد؛ اما با وجود گذشت یک ماه و نیم هنوز اقدام عملی به 
صورت کامل انجام نشده و برخی مشکلات شهروندان همچنان 

باقی است.
پیرهــادی با اشــاره به کمبــود باجه های صــدور کارت های 
منزلت، گفت: باجه های کارت منزلت در گذشته خیلی زیاد بوده؛ 
اما اکنــون تنها پنج باجه این خدمــات را می دهد. کارت منزلت 
ویژه افراد سالمند و آسیب دیده اســت که باید احترام آنها حفظ 
شــود، باید حتما تمهیداتی برای هرچه ســریع تر صادر شدن این 
کارت ها و رفع مشکلات آنها انجام و اصلاحات انجام شود. بعد 
از هک سازمان فاوای شــهرداری تهران، همچنان فاوا به نقطه 
مطلوب خود بر نگشــته و مشــکلات کارت منزلت از نقص فاوا 
نشــئت گرفته است. در بسیاری از ســازمان ها و  شرکت ها برخی 

اقدامات معطل مانده و دلیل آن، مربوط به نقص فاوا است.
او افزود: شرکت ها برای اینکه حتی یک اپلیکیشن اجرا کنند، 
بایــد منتظر فاوا بمانند. مدتی بعــد از طرح این تذکر در صحن 

مســعود درســتی، مدیرعامل مترو، اعلام کرد که ثبت نام کارت 
بلیت منزلت و اقشار خاص از روز چهارشنبه ۲۴ خرداد، با توجه 
به هماهنگی ســازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری 
تهران (فــاوا) در دفاتر خدمات الکترونیک شــهر تهران انجام 
می شــود. این کار با هدف افزایش رفاه حال مسافران و به ویژه 
سالمندان که ســرمایه های اجتماعی شهر هستند، انجام شده 

است.
 درآمدی که حرام در حرام است

در این جلســه حبیب کاشــانی، عضو شــورا، درباره لایحه 
مجلس درمورد مدیریت خانه  های خالی در پایتخت متذکر شد: 
این لایحه با هدف حل مشــکلات اجــاره خانه و نیز جمع آوری 
مالیــات از خانه های خالــی، اقدامی ارزنده بــود؛ درباره اینکه 
مرجع این اقدام وزارت شهرسازی باشد که نیرویی ندارد و امکان 
ارزیابی و سنجش درستی اجرای آن در مقطع کارشناسی وجود 
ندارد، در مجال این جلســه نمی گنجد؛ اما درآمد حاصل از این 
طرح بسیار خوب بوده که به گفته مسئول مربوطه مبلغی بالغ 

بر هزارو ۴۰۰ میلیارد تومان از ۶۳ هزار خانه خالی بوده است.
او افزود: اما در بررســی تنها یک مورد مشخص شد مواردی 
که در مستندات ثبت شده، با واقعیت اختلاف بسیاری دارد. اگر 
این هزارو ۴۰۰ میلیارد به این شکل جمع آوری می شود، نه اینکه 
شــبهه ناک باشد؛ بلکه حرام در حرام است؛ بنابراین با توجه به 
این آمار و اطلاعات غلط و دروغ درخواست اکید ما این است که 

کسانی که مسئولیت این کار را برعهده دارند، به دلیل حساسیت 
آن، دقت و توجه لازم را در این زمینه داشته باشند. مردم شرایط 
معیشــتی خاص خود را دارند، کمی با آرامش و دقت اعداد را 
بسنجیم و در شــرایطی که مردم گرفتارند، با یک اشتباه و نامه 
غلط، فکر مردم را مغشوش نکرده و مشکل مضاعف برای آنها 

ایجاد نکنیم.
 حسابرسی نوسازی مشروط شد

در جلسه روز گذشته، حسابرسی گزارش های مالی سازمان 
نوسازی هم در دســتور کار قرار داشت. حسابرس شورا درباره 
حسابرسی سازمان نوسازی شــهر تهران گفت: از نظر مؤسسه 
صورت مالی منتهی به ۲۹ اســفند ۱۳۹۹ مشــروط نشان داده 
اســت، درباره ســاخت اتوبان امــام علی شــهرداری منطقه 
۱۵ در ســال های مالــی ۱۳۹۰ لغایت ۱۳۹۹ اقــدام به تخریب 
ساختمان های مجاور کرده. طبق گزارش املاک سازمان مذکور 
تعداد هزارو ۶۳ فقره پلاک ثبتی ســازمان در سال های مذکور از 
ســوی شــهرداری منطقه ۱۵ تصرف و تخریب شده؛ مضاف بر 
این بالغ بر ۷۹۳ فقره پلاک ثبتی به مبلغ دوهزارو ۳۹۴ میلیارد و 
۳۱۵ میلیون ریال که تحت تصرف شــهرداری منطقه ۱۵ است، 
از دفاتــر و آمار ســازمان خارج نشــده و به عنــوان موجودی 
املاک در صورت های مالی یاداشــت نشده؛ بنابراین با توجه به 
دسترسی نداشــتن به ریز  بهای پلاک های مذکــور تعیین میزان 
ســود حاصل از واگذاری  اراضی برای این مؤسســه امکان پذیر 

نیست.
پس از ارائه گزارش از سوی حسابرس شورا درباره عملکرد 
مالی سازمان نوســازی شهر تهران، ناصر امانی، عضو شورا، در 
تذکری گفت: ابزار ما برای نظارت بر عملکرد مالی شــهرداری 
همین حسابرسی هاست؛ در گزارش حسابرس ذکر شده که این 
شــرکت ۷۶۰ میلیارد تومان زیان انباشــته دارد و شورای عالی 
ســازمان تصمیم گرفته کل مســائل مالی اعم از نقد و غیر نقد 
ســازمان را به حوزه مالی و اقتصادی شــهرداری منتقل کند و 
طبــق گزارش، تمام پروژه های ســازمان متوقف شــده اســت. 
مشــکل ما با افرادی که ملک آنها تملک شــده است، نیست و 
مثلا یک مورد اعتراض در پروژه امام علی نداشــتیم و در اینجا 
این ســؤال مطرح است که آیا این ســازمان فرصت کافی برای 
حل این مشــکلات نداشــته اســت؟ نگرانی ما از اقدامات آتی 
ســازمان نوسازی اســت. با توجه به مشکلات وصول شده، باید 
به این ســؤال پاسخ داده شود که در مدت پنج سال گذشته این 
ســازمان دقیقا چه کاری انجام داده اســت. باید از این گزارش 
درس گرفتــه و از ورود این ســازمان بــه عرصه هایی که طرف 

مقابل آن مردم است، جلوگیری کنیم.
در ادامــه میثم مظفر، عضو دیگر شــورا، دربــاره عملکرد 
ســازمان نوســازی شــهر تهران به عنــوان یکــی از مهم ترین 
ســازمان ها بیان کرد: از وظایف این ســازمان، نوســازی بافت 
فرسوده اســت که موضوع حائز اهمیتی در شهر تهران است. 
از ۳۰ تکلیــف، هفت مورد کاربردی به صورت شــفاف در اینجا 

مطرح می شود که درباره آنها باید اقدام فوری انجام شود.
مظفــر ادامــه داد: ۲۰۰ قطعه زمین و ملک تملک شــده از 
طرف ســازمان نوسازی شهر وجود دارد که در مناطق رها شده 
و موجب ناراحتی و خشم مردم شده است. ما خود باعث ایجاد 
نقاط بی دفاع شــهری شــده و به ســیما و منظر شهری آسیب 
می زنیم. سازمان بر اساس مصوبات شورا و تکالیف برنامه پنجم 
توســعه کشور مقرر بود ســالی ۱۰ درصد از پلاک های فرسوده 
شهر تهران را نوسازی کند که پنج درصد سهم شهرداری و پنج 

درصد از سهم دولت بود.
او افزود: عملکرد ســازمان در ســال های ۹۶ تا ۹۹ به جای 
۱۰ درصد نوســازی ۰٫۹ درصد بوده و این نشان دهنده وضعیت 
بسیار اسفناک در بافت های فرسوده ای است که هدف بازآفرینی 
شهری بودند، سازمان باید برنامه مشخصی فی مابین شهرداری 

و دولت ارائه دهد.

از  رزگار ســلیمی، کارشــناس مهاجرت اندیشــکده دیــاران: 
پیش نویس برنامه هفتم توســعه ایران کــه مدت ها بود افکار 
عمومی و کارشناسان در انتظار انتشار آن بودند، سرانجام در ۳۰ 
اردیبهشــت ۱۴۰۲ رونمایی شد. لایحه برنامه هفتم دارای هفت 
بخــش و ۲۲ فصل اســت اما هیچ بخش یا فصــل مجزایی در 
آن در زمینه مهاجرت ایرانیان و مســائل اتباع خارجی حاضر در 
ایران پیش بینی نشده. بااین حال، در لابه لای بخش های مختلف 
موادی وجود دارد که مرتبط با این موضوع است. شاید بهتر بود 
بــا توجه به اهمیت فزاینده مســئله مهاجرت و جابه جایی های 
بین المللی برای کشــور ما، چه از بُعد مهاجرت از ایران و چه از 
بعد مهاجرت به ایران، فصل ویــژه ای برای تبیین احکام مرتبط 
با این موضوع مقرر می شــد. ایران کشــوری است که هم اکنون 
از یــک طرف میزبان حدود پنج میلیون تبعه خارجی اســت و از 
طــرف دیگر بنا بر اعلام وزیر امــور خارجه، بیش از پنج میلیون و 
صد هزار نفر تبعه ایرانی نیز به عنوان مهاجر در خارج از کشــور 
زندگی می کنند. اکثر کشورهایی که با چنین جمعیتی از مهاجران 
(چه دایاســپورای خارج از وطن و چه مهاجران ورودی) روبه رو 
هســتند، در اســناد بالادســتی خود فصل جداگانه ای را در باب 
سیاســت های مهاجرتی و اهداف و مأموریت های دستگاه های 

مربوطه تدوین می کنند.
تمرکز نگارنده در این یادداشــت بر موادی از لایحه است که 
به صورت خاص با مسئله مهاجرت مرتبط است، ولی این را هم 
باید مدنظر داشــت که ســایر احکام بخش های مختلف برنامه 
هفتم اعم از سیاســت های اقتصادی، اجتماعی، حقوقی و... ، بر 
مهاجران نیز مانند اتبــاع ایرانی تأثیرات جدی می گذارد. اگرچه 
متن منتشر شــده برنامه هفتم هنوز به تصویب نرسیده و امکان 
تغییر مفاد آن در آینده بسیار زیاد است، اما به هر حال لازم است 
مواد پیشــنهادی این لایحه که ناظر بر مهاجرت است، بررسی و 
نقاط قوت و ضعف آن بیان شود تا بلکه در جریان بررسی لایحه 

در مجلس، نقایص موجود برطرف شوند.
در یــک نگاه کلی و در مقام مقایســه می تــوان گفت لایحه 
برنامه هفتم توســعه بیش از تمامی برنامه های توسعه پیشین 
به مقوله مهاجرت پرداخته اســت. همین امر نشان می دهد که 
نویسندگان این لایحه به اهمیت مسئله مهاجرت تا حدی واقف 
بوده اند و بیش از برنامه های توسعه سابق، دغدغه مدیریت امور 
مهاجران را داشته اند. دامنه موضوعات اشاره شده این لایحه در 

بحث مهاجران شایان توجه اســت و به ابعاد مختلف ازجمله 
اقتصادی، جمعیتی، بهداشتی-درمانی، آموزش عالی، حقوقی، 

انتظامی-امنیتی و... پدیده مهاجرت پرداخته شده است.
لایحــه برای نخســتین بار بــه نقش مهاجــران در مدیریت 
جمعیت کشور توجه کرده و در ماده ۱۶۶، مدیریت مهاجرت های 
داخلی و خارجی را به مثابه یک راهکار برای رشــد نرخ باروری 
کشــور معرفی کرده است. در راستای ساماندهی امور مهاجران 
ساکن کشــور نیز لایحه در بندهای الف و ب ماده ۱۷۴ به ایجاد 
پایــگاه داده یکپارچه در مورد اطلاعات اتبــاع خارجی و ایجاد 
کارت هوشــمند یکتــا و چندکاربردی برای مهاجران ســاکن در 
کشــور اشاره کرده که نشــان دهنده حرکت سیاســت گذاران به 

سمت مدیریت هوشمند مهاجرت است.
ساماندهی و حمایت از اقشار آسیب پذیر مهاجران مانند زنان 
بی سرپرست، مهاجران معلول یا یتیم و اتباع خارجی نیازمند در 
بنــد «د» ماده ۱۷۴ یکی از نکات درخور توجه این لایحه اســت. 
لایحه حتی به مسئله بیمه ســلامت اتباع خارجی نیز پرداخته 
و در ماده ۱۹۵ پوشــش بیمه را برای همه اتباع خارجی ســاکن 

ایران الزامی دانســته اســت. بــا توجه به وضعیــت اقتصادی 
ضعیف اغلب مهاجران حاضر در ایران، ذکر چنین موادی بسیار 
امیدبخش اســت. تسهیل دسترسی اتباع به برخی خدمات پایه 
شــهروندی مثل ســامانه ثنا (تبصره ۲ بند ز ماده ۲۹۰) نیز جزء 

نقاط قوت لایحه پیشنهادی محسوب می شود.
یکــی دیگر از نقاط مثبت لایحــه، پرداختن مفصل به مقوله 
دانشجویان بین المللی اســت. در ماده ۱۸۸ و به شکل جامع تر 
در مــاده ۲۲۶ راهکارهایــی بــرای افزایش جذب دانشــجویان 
خارجــی معرفــی شــده و در زمینه تســهیل شــرایط اقامت و 
دسترسی به خدمات شهروندی دانشجویان نیز قدم های خوبی 
برداشــته شده است. از سوی دیگر، لایحه برای جذب و حمایت 
از نخبگان و متخصصان غیرایرانی نیز مقررات تأثیرگذاری وضع 
کرده اســت. ماده ۲۲۶ در این زمینه به راهبردهایی مانند جذب 
دانشــمندان غیرایرانی بــه عنوان عضو هیئــت علمی، تقویت 
بازگشــت و نگهداشــت نخبگان و متخصصــان ایرانی و تأمین 
امکانات لازم برای اشــتغال، ارتباطات و اقامت نخبگان اشــاره 
کرده اســت. جذب دانشــجویان و متخصصان خارجی یکی از 

خلأهای سیاســت  های مهاجرتــی ایران اســت و لایحه برنامه 
هفتم می تواند در این زمینه تحول آفرین باشد.

لایحــه برنامه هفتم در راســتای توجه به ابعــاد اقتصادی 
مسئله مهاجرت، ســعی کرده نگرشی ســودمحور به موضوع 
جــذب مهاجــران، به ویژه دانشــجویان بین المللــی و نخبگان 
خارجی داشــته باشــد. علاوه بر این، در مــاده ۱۸۸ به موضوع 
گردشگری سلامت اشاره کرده و مقرراتی را برای افزایش درآمد 
سالانه کشور از گردشگری ســلامت تعیین کرده است. با وجود 
این مقررات، لایحه در زمینه جذب ســرمایه گذاری اتباع خارجی 
بســیار نحیف اســت و اگرچه در پیشــگفتار لایحه بــر افزایش 
ســرمایه گذاری خارجی تأکید شــده، اما احــکام چندانی برای 
تسهیل ســرمایه گذاری اتباع خارجی وضع نشــده است. صرفا 
در بند «ج» مــاده ۲۴۶ به صدور ویــزای الکترونیک برای تجار 
خارجی اشاره شده است. بهتر اســت در جریان تصویب لایحه 
در مجلس، برای تســهیل زیست کارآفرینان بین المللی در ایران 
و ارائه خدمات شــهروندی و اقامت به آنان، مقررات بیشــتر و 

بهتری در برنامه هفتم گنجانده شود.
عــلاوه بر موضــوع ســرمایه گذاری خارجی، بایــد به برخی 
خلأهای جدی دیگر لایحه هم اشــاره کرد. مانند اینکه در مورد 
مدیریــت مهاجرت های غیرمجــاز و راهکارهــای مقابله با این 
پدیده، نوعی غفلت به چشــم می خورد و تنها در بند «ج» ماده 
۱۷۴ به موضوعاتی همچون بازگشــت مهاجــران غیرمجاز و...  
پرداخته شــده است. حتی درباره ساماندهی مهاجران مجاز نیز 
خلأهای بســیاری وجود دارد و برخی از موضوعات مهم مانند 
اقامت و اشتغال این مهاجران مورد بی توجهی قرار گرفته است. 
جالب تر از همه اینکه در لایحه کوچک ترین اشــاره ای به مسئله 
بسیار مهم تحصیل کودکان و نوجوانان تبعه خارجی در مدارس 
ایران نشــده و صرفا بــه آموزش دانشــجویان خارجی پرداخته 
شــده اســت. با توجه به تحصیل بیش از ۶۷۰ هزار دانش آموز 
غیرایرانی در مدارس ایران، ضروری می نماید که احکامی در این 

زمینه در قانون برنامه توسعه وضع شود.
لایحــه برنامه هفتم به موضوع مهاجــرت ایرانیان به خارج 
از کشــور و دایاســپورای ایرانی نیز چندان نپرداخته و به صورت 
کلی توجه لایحه به مهاجرت ها به ایران بیشتر از مهاجرت ها از 
ایران است. این در حالی است که در سال های اخیر این موضوع 
بیش از پیش مورد توجه افکار عمومی و مقامات عالی کشــور 

قرار گفته است. حتی اخیرا بحث تصویب لایحه جامع حمایت 
از ایرانیان خارج از کشــور مطرح شده است. برنامه هفتم صرفا 
در بنــد «ه» ماده ۲۵۹ تکالیفی کلی بــرای وزارت خارجه مانند 
حمایــت از حقــوق و هویت ایرانیــان خارج از کشــور، ترغیب 
مشــارکت آنها در توسعه و پیشرفت کشــور و تقویت جایگاه و 
عملکرد شــورای عالی ایرانیان خارج از کشور مشخص کرده که 
اصلا موضوعات جدیدی نیســتند و نیز اقداماتی درباره بازگشت 
و نگهداشــت نخبگان ایرانی در بند «د» ماده ۲۲۶ آمده اســت. 
ضروری اســت در آینده مفاد این حوزه تقویت شــود و با توجه 
به خلأهــای موجود، مــواد دیگــری در مورد سیاســت گذاری 

دایاسپورای ایرانی اضافه شود.
نویســندگان لایحه در برخی موضوعات اشاره شده، تکالیف 
مهمــی برای نهادهای مســئول تعیین کرده اند کــه اجرای این 
تکالیــف می تواند منشــأ تحــولات مثبت در حوزه اتباع شــود. 
بااین حــال، در برخــی موضوعات صرفا به اهدافی کلی اشــاره 
کرده و راهبردها و اقدامات ویژه ای برای دستیابی به این اهداف 
معرفــی نکرده اند. از آنجا که در برنامه های توســعه نمی توان 
به تفصیل به این راهکارها اشــاره کرد، بهتر است سازوکارهای 
اجرائــی این احــکام در قوانین عادی مجلــس و آیین نامه های 
دولت تعیین شــود. ایرادهای نگارشــی و ابهاماتــی نیز در متن 

برخی مواد مشاهده می شود که باید در آینده اصلاح شود.
همچنیــن برخی مفــاد لایحه بــا قوانین فعلی یــا لوایح و 
طرح های در دســت بررســی مجلس در تناقض هستند و باید 
هماهنگــی دقیقی بین این اســناد ایجاد شــود؛ به ویژه باید بین 
مفــاد این لایحه بــا قانون ســازمان ملی مهاجــرت که کلیات 
آن در ســال ۱۴۰۱ به تصویب رســید و جزئیات آن نیز اکنون در 
نوبت رســیدگی مجلس است، انطباق ایجاد شود و مفاد قانون 
ســازمان ملی مهاجرت با توجه به خط مشــی های کلی برنامه 
هفتم تغییر داده شــود. نگرش حاکم بر لایحه برنامه هفتم در 
مورد اتبــاع و مهاجران به صورت کلی یک نگرش فرصت محور 
اســت  اما رویکرد قانون ســازمان ملی مهاجرت مانند گذشــته 
بیشــتر تهدیدمحور است. امید است مجلس شورای اسلامی در 
بررســی های تفصیلی آتی لایحــه، در تعامل با دولت، ایرادها و 
خلأهای این لایحه را برطرف کند و به پیشــنهادهای کارشناسان 
در زمینه های مختلف از جمله موضوع مهاجرت ایرانیان به سایر 

کشورها و مهاجرت اتباع خارجی به ایران توجه جدی کند.
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